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Inż. J. SERWIN. 

Stan obecny bruków "fi m .. ' LodU .. 

Zestawienia na stronie odwrotnej, uw ido c zniaiąc e stosune'k po
wierzchni bruków zwykłych do ulepszonych, stO'Sunek obydwóch tych po
wierzchni do powierzchni ulic niezabrukowanych, j~k rqwnież zmniej
szającą się stopniowo powierzchnię ulic niezabrukowanych w okresie 
ostatnich 3-ch lat, - dają nam obraz pówaZnego zaga~enia dla Łodzi, 
budzącej się z drzemki powojennej - do rozbudowy w tempie p'l'zyśpie
szonem. Zagadnieni.e to dotyczy zabTukowania ulic, nieposiadających 
żadnej na.wierzchm, jak również doprowadzenia bruków. ilstniejących do 
stanu 'należytego, o~powiadającego zwiększającemu się rozpows,zechnia-
niu pojazdów me<:haniczny.ch. . 

Lwia część uHc niezahrukowanych, tak zwan'ych"polskich dróg''', 
przypada na przedmieścia i z ogólnej powierzchni 1,162,526 mtr2

• -przy 
uwzględnieniIU -minimalnych s'zerdkości jezdni (w zależności -oczywiście od 
waIŹnośc.i arŁerji komunikacY'jnej) - podlega zabrukowaniu pod j.eżdnie 
600,000 mtr.2

• 

Przy użyciu 'nattań.szego malerjału dla riawierzchni -kamieni\. pol
nego, tak zwanych "kocich łbów", koszta zabruku wraz z rohoŁami ziem
netni na całej szerokości ulicy, krawężnikami i mostka,mi wyniosą 
8,600,000 złotych. 

Suma powyższa przedstawia to minimum, które j/est niezbędne do 
doprowadzenia ulic przedmi'eść do moż1iwegostanu sanitarnego i: umożli
wiającego ruch -kołowy w okresie roztopów· i opadów atmosferycznych. 
trwających u nas czas dłuższy. 

Prócz powyższego. miasto - w celu zmniejszenia wydatków na 
utrzymanie istni~iących nawierzchni: z kami-e,nia polne~o. (które to wydat-
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ki wynoszą rocznie około 900,000 zł.) , j'edyflie wskutek tego, że bruki te, 
niezależnie od właściwych im cech ujemnych (hałaśliwość, niespokojna 
jazda, przesiąkliwość i niehigieniczność), nie wytrzymują istniejącego w 
Łodzi obciążenia, - będzie musialo prz·ejść na bruki ulepszone, t. j. na 
bruki odporne na wpływy czynników mechanicznych i atmosferycznych. . . . 

Z istniejących, ulepszonych bruków w Łodzi - tylko bruki o na
wierzchni z kostki granit o-w ej i bazaltowej odpowiadają swemu przezna
czeniu, inne zaś, jak kO'stka drzewn,a i "celasfalt" nie mogą mieć zastoso
wania na arterjach komu~kacyjny~h o ciężkim -ruchu kołowym. 

Jednym z czynników, wpływających ujemnie na nieztbyt zadowala
jący stan hruków w mieści.e, jest obecnie budowa kolektorów kanaliza
cyjnych, a następnie obliczona na szereg lat budowa kanałów poprzecz
nych, łączący.ch pos~z.ególne posesje z miejską siecią kańalizacyjną .. 

Doprowadzenie jezdni w śródmieściu do stanu należytego pochło
nie poważne sumy, gdyż główne artet·je komunil<acyjne w ciężkim ruchu 
kołowym będą' musiały otrzymać nawierzchnie z kostki granitowej, po
zostałe zaś - asfaltową. Ulic takich, na których hędzie musiała być' za
stosowana wyżej wymieniona nawierz,chnia o odpowiedniem podłożu, jest 
obecnie 62 ki.lometry. Koszta, związane z powyższeni, wyrażają się sumą 
33 miljonów złotych.. Zrealizowanie powyższych zamiarów inwestycyj
nych powinno być, oczywista rzecz, rozło;;one na sz'ereg lat, nieprzekra
czających jednak - dla z'abrukowania przedmieść ~ okr·esu pięcioletnie
go, dla bruków ulepszonych w śródmieściu - dziesięcioletniego (cL:aso
kr~s ukończenia robót kanalizacyjnych).. 

W tym wypadku asygnowana rocznie suma na granitowa~ie i as
faltowanie ulic wyniosłarby 3,300,000 zł., co wobec poważnych wydatków, 
związanych z budową kanalizacji, budową szkół i domów robotni'Czy-:h, 
p-rzecrążyćmoże D!Le'wątpliwie budlŻet miejski. Zdaje się nie ulegać kwe
stji, że dla wypełruenia wielkich zadań na polu samorządowej gospodarki 
l;>udowlanej wogóle, a w odruesieniu do bruków w szczególności - miasto 
zmuszone będzie za·ciągnąć pożyczkę inwestycyjną, która. pozwoli w szyb
kim czasie postawić kwestję bruków miejskich ·na odpowi1ednim' poziomie, 
odpowiadającym znaczeniu, jaki.e Łódź posiada 'w stosunku nieŁy·lko już 
dą nliast Polski, lęcz i zagranicy. 
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Z Komitetu Rozbudowy' m.. Łodzi .. 
9-go b: m. pod przewocln~ctwem p. prezydenta Ziemięckiego, od

było się kolejne posieązenie Komitetu Rozbudowy Miasta, w którem 
wzięli u:dział:pp. radni Bialer, Cyrańskr, Milman, Pogonowskil i Potkański; 
ławnicy - I~debski i Ku.k, przedstawiciel Urzędu Wojewódzkiego - dr. 
Skalski; dr. Mi erzyńsk i: oraz inż. miejscy - Lisowski i Szper. W posie
dzeniu wziął również udział dT. Rutowicz', delegowany przez Dyrekcję 
Łódzkiego Oddziału Banku Gospodarstwa Krajowe,go. 

Po przyję~iu do wiadomości protokółu z p~przedniego posiedzenia 
oraz komu.niJkałów, rozwinęła się ożywoona .dyskusja nad sprawą zużytkof 
waniakredytów, pozostałych z kontyngęll~ÓW za rok poprzedni. Z wy
jaśnieńp. ławnika Izdebskiego okazało się, iż w myśl porozumienia z dy
rekcją Banku Gospodarstwa Krajowego -za bezspąrną uważać należy 
sumę zł. 278.000.-, pozostającą z roku poprzedniego na rachunku Komi
tetu Rozbudowy. Co 'się tyczy sumy 165.000.- zł., udzielonych w cha
rakterze pożyczek budowlanych zainteresowanym- bezpQśrednio przez 
centralę Banku Gospodarstwa Kr.ajowego, iKomitetRozbudowy" zgodnie. 
z wynikami wspólnej konferencji, postanowił repartycję tych pożyczek 
przyjąć do wiadomości i uwa'żać za definitywnie załatwioną. Wszystkie 
inne zaległe wnioski pożyczkowe postanowiono wycofać i tra~ktować jako 
wpływające do KomItetu: Rozbudowy ponownie. Ponieważ na wzmianko
wanej konfe/encjiJ wspólnej delegat Banku GospodaTsŁwa Krajowego, dr. 
Rutow1cz, oznajmił, że w sprawie wycofania piezałatwionych dotychczas 
wniosków musi zapaść formalna uchwała Komitetu Rozbudowy, którą na
!eży przesłać Dyrekcji Banku, Komitet postanowił wypełnić ten' warunek 
i uchwałę taką powziął. Poruszona w zwiątku z tą sprawą kwest ja ewen
tualnego zwrotu opłat, pobieranych za świa-dczenila techniczne Magistra
tu, zbadana będzie prz,ez specjalną komisję, kt6ra wnioski swe przedłoży 
nartajbHższem posiedzeniu Komite:Łu. -

Co do podziału zbywającej z ·pop'rzednie.go kontyngentu sumy zł. 
278.000.-, postanowiono przezna·czyć z niej 'zł. 116.348.- na dokończenie 
budowy pomieszczeń dla nauczycielstwa i woźnych przy miejskiej szkole 
powszechnej na ul. Łęczyckiej, co· do r~szty zaś szcz,egółowe propozycje 
złoży podkomisja, do której powołano pp. ławników Iz:debskiego i Kuka, 

. radnych Pogonowskiego i Potkańskiego ora'z ob. Pawłowskiego. Podko
misja ta zajmie się również rewizją sprawy t. zW-. kosztów jednostkowych 
budowy oraz sprawami, zwi'ązanemi z pTzy~zi~łem _ kre,dYtó~ dyspozycyj-
nych Banku Gospodars.tw.-a Krajowego. . . 

Kredyty te w wysokości 2 mi[j()nów :doŁych przydzielo~e zosŁały- . 
Lodzi przez centralę Banku Gospodarstwa K~ajowego, która zdaje sóbie 
sprawę' z niedostateczności swny kontyngerttowej, przeznaczonej na po
życzki budowlane. Bank Gospodarstwa Krajowego, (:hcąc podzielić te 
dwa miliony w porozumie .. liu z Komitlłtetn' Rozbudowy, 'zwrócił ··się doń, 
'przedstawiając określone wnio.gki· w tych sprawach, które' zostałyj.tiż ·~ba
. dane pod względem te'chnicznym 'przez inżynier:6wBanku. Bank w'ystę-
.puje obecnie do 'Komitetu Rozbudowy.··o··ucl1wałę~ zatwierdzającą te 
wniQSki, gdyż ·jestto·lkonieczne·dla zachowania interesów .klient6w· Banku 
przy konwersji otrzymywanychpoży~zek,budowlanych napożyczkę·dłu~0.-
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terminową. Po wysłuchaniu wyjaśnień dr. Rutowicza, Komitet Rozbudowy 
postanowił z'łożone przez Bank Gospodarstwa Krajowego wnioski 'prze'ka
zać podkomisji w składzie wyżej wymienionym. 

Wreszcie Komitet Rozbudowy przyjął do zatwierdzającej wiadomo~ 
ści projekt regulaminu Komitetu, który podlega ostatecznemu zaiwier,dze
niu przez Radą Miejską. Podczas omawiania sprawy regulaminu wywią
zała się dyskusja na temat kolejności i uprawnień do otrzymywania poży
czek budowlanych, przyczem przedstawiciele Magistratu stanęli zdecydo
wanie na stanowisku, iż pożyczki te powinny być udzie:lane 'jedynie Gminie 
Miejskiej, prowadzącej walkę z głodem mie'szkaniowym w sposób racjo
nalny i na szerokim froncie, nie zaś osobom prywatnym, 'których inicja
tywa - jak dowodzą tego lata poprzednię - zawiodła naj zupełniej , nie 
wydając spodziewanych owoców. Dlatego też Magistrat jest zdania, iż 
pożyczki budowlane wykorzystane mO,Qą być celowo j e d y fi i e przy 
metodach masowego budownictwa, a te metody stosować może tylko 
Gmina Miejska, nigdy zaś prywatny właściciel lub przedsiębiorca. 

Walka z drożyzną materjałów budowlanych_ 

.J eszcze w styczniu b. r. Magistrat m. Łodzi skierował da Minister
stwa Robót Publicznych obszerny me,morjał, poświęcony zagadnieniom 
walki z drożyzną materjałów budowlanych, a w pierwszym rzędzie
z drożyzną cegły, której cena. w ciągu ostatniego raku wzrosła w s'Posób 
zastraszający. W memoriale tym Magistrat podkreślił, że ożywienie ru
chu budowlanego i złagodzenie mieszkaniowego głodu zależą przedewszy
sikiem od potanienia materjałów budowlanych, wśród których miej:sce 
najważniejsze zajmuje cegła. Sprawa ta, niestety, w momencie wysyłani3 
omawianego memorjału leżała odłogiem, z'aś. ceny materjałów budowla
nych wykazywały- stałą tendencję zwyż:kową. Tak np. pod koniec 192b r. 
można było w ł6dzkich ce'gielpiach nabyć cegłę po 43 - 45 zł. za tysiąc, 
zaś w roku 1927/28 cena ta podniosła się do zł. 120 za tysiąc . ...-Tymczasem 
cegielnie miejskie,' które w roku 1927 wyprodukowały 6,500,000 cegieł, 
kalkulują cenę własną zł. 45---48 za tysią,c, przy znacznie wyższej stawce 
płac robotniczych. Z zestawienia tych cyfr nasuwają się same wnioski 
bardzo charakterys'tyczne. 

W tych warunkach wysiłki rządu oraz gmin miej's;kich w kierunku 
ożywienia ruchu budowlanego musiałyby być ~upełnie bezowocne. Mie
szkania, wybudowane z talk kosztowny·ch materjałów, byłyby tak drogiie, 
że mieszkać w nich mogliby ludzie tylko bardzo zamożni. Wychodząc 
z powyższych założeń, Magistrat w konkluzja'ch memoriału postawił na
~tępujące dezyderaty: 1) należy uznać cegłę za artykuł pierwszej potrze
by i objąć ją ustawą o z'walczalliu lichwy; 2) roz:ciągnąć przymusowy za
rząd nad cegielniami, które zaprzestaną produkcji z powodu ewent. usta
IE'nia maksymalnych cen, przycze,m ten zarząd przymusowy wykonywały
by przedewszystkiem gminy miejskie; 3)- obniżyć taryfę za przewóz cegły 
z zasŁosowaniem zniże!k strefowych, a to w celu stworzenia możności spro
wadzenia cegły z dalsz~h okolic iw ten sposób - ustalenia w przybli
żeniu jednolitej ceny :na obszarze całego państwa. 
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.. Doniosłą inicjatywą samorządu 'łóclz:kiego zainteresowało się żywo 
Min1sterstwo Robót Publicznych, komunikując w odpowiedzi swej na me
mo~jał Magistratu, że sprawa zaliczenia ceg;ły do rzędu artykułów pierw
sze} potrzeby wymaga nowelizacji 'odpowiedniej Ustawy w ,drodze Rozpo
rządzenia Prezyd~nta Rzeczypospolitej. Zakończenie pracikomisji ankie
towej w dniu 10 lutego r. b. 'dostarczyło w tym względzie obfitego mate
rjału z całęj Polski. Budowa nowych cegielń lub nabywaniie już istnieją
cych leży w za1kresie kompe'tencyj samorządów i w celu ułatwienia tej 
akcji Ministerstwo Robót Publicznycb poprze energicznie starania miast 
o pożyc1Jki w Banku Gospodarstwa Krajowe'go. Co się tyczy ewentual
nego obejmowania przez miasta w przymusowy zarząd unieruchomionych 
cegielń, prawo to przysługuje miastom na 'podstawie przepisów Ustawy 
o rozbudowie mia'st z dnia 22 kwietnia 192'7 roku. Ponadto specjalnym 
okólnrkiem zwróciło się Minis,tęrrstwo Robót Publicznych do pp. wojewo~ 
dów o propagowanie wśród 'Samorządów akcji Banku Gospodarstwa Kra
jowego, który rozpoczął udzielać pomocy kredytowej dla cegielń, celem 
wzmożenia produkcji cegły, ohni'żenia jej ceny i ożywienia ruchu budo
wlanego. 

Jaik wynika z powyższej odpowiedzi, Minł;terstwo Robót Publicz
nych podzieliło w zupełności stanowisko, zajęte przez Magilstrat w spra
wie walki z drożyzną cegły, co niewątpliwie przyczyniło się 'do -d'eHnityw
nego. sukcesu podjętej przez samorząd łódz'ki akcji. Sukces ten jest rue
wątpliwy, a waI:ka z drożyzną materiałów budowlanych z,daje się zdecy
dowanie wkraczać na w łaś c; iw e ,tory. Bo oto - jak doniósł komunikat 
P. A. T. - w dniu 6 b. m. odbyło się posiedzenie Komitetu Ekonomicz
nego Ministrów, na którem rozpatrywano sprawę rosnących nieustannie 
cen cegły i postanowiono zaproponować Radzie Ministrów znowelizowa
nie dekretu Prezydenta Rzeczypospolitej z dnia 31-go sierpnia 1926 roku 
o zabezpieczeniu podaży przedmiotów powszechnego użytku. Wedle tego 
projektu Ministerstwo Spraw Wewnętrznych ma być upoważnione do re
gulowania również cen cegły. Postanowiono również użyć części kredy
tów, przeznaczonych na inwestycje, 'na budowę kilku wielkich cegielni 
w Państwie. " 

Jeśli więc wnios:ki Komitetu Ekonomicznego uzyskają aprobatę Ra
dy Ministrów i obowiązującą sankcję ustaw'Ow,ą, zarządzenia te wywrą 
wpływ bardzo poważny na skuteczność waliki z głodem mieszkaniowym 
w miastach polskich, a podjęta tak s~częśliwie przez Magistrat m. Łod~ 
ini'cjatywa będzie się mogła poszc'zycić całkowitem powodzeni:em. W każ
dymbądź razie - ze względu na zb!i:żają!cy się sezon budowlany, defini
tywne roz,wiązanie zagadnień, oma wi,anych w Komitecie Ekonomkznym 
Ministrów, musi się stać sprawą niedalekiei prz;ysz:łości. 

OKóLNIK Nr. 6. 

W wykonaniu uchwały Magistratu Nr. 152 z dnia 14 lutego 1928 r. ' 
w sprawie pobierania miejskiej opłaty kancelaryjnej od podań i świade~tw, 
wzywa się wszystkie wydzi~ły Zarządu Miejskiego ,do ,pobierania w~.lkl~go 
rodzaju opłat kancelaryjnych nie w gotówce, lecz w zna,czkach m~eJs~lch. 

Jednocześnie 'przypomina się, że wysokość opłaty kanceJar'YIJne) zo
stała określona uchwałą Rady Miejskiej Nr. A. II z dnia 12-go czerwca 
1924 roku, jak następuje: 
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1. p~dan.ia, w. których· petent żąda zmiany decyzji,· 
wydanej w· przedmiocie daniny publicznej' (po
datku, opłaty), jeśli suma sporna: 

Nr. 12 

al nie pT.zekracza . zł. . 15.-. . 
hl przewyższa zł.· 15:- . 

. zł. 0.20 

a nie przekracza zł. 150.- . " 0.50 
c) przewyż.sza zł. 150.- . . " 2.-

2. wszelkie inne podania .... , . . . . . . . f f 2.-
3. załączniki: 

al do podań, wymienionych w punktach a i h,. od' 
k,ażdego załącznika bez względu na ilość ar-
kuszy .............. f, 0.20 

b l do wszelkich innych " 0.50 
4. duplikaty i odpisy. urzędowe od każdej stronicy. " 1.-
5. odpis lub wyciąg, sporządzony przez stronę i za· 

opatrzony pr.zez urząd w poświadczenie zgodno-
ści z pierwopisem, od każdej stronicy . . . . " 0.50 

6. wszelkie inne świadectwa . . . . . . . . " 2.-
W wypadku, gdy petent zostaje zwolniony z miejskiej opłaty kan

celaryjnej, winna być na podaniu uczymona odpowiednia adnotacja. 
Znaczki miejskie są do nabycia w Głównej Kasie Miejskiej. 
W związku z tern 'Przestaje by,ć aktualnym okólnik Nr. 43 z dnia 

26-go lipca 1924 roku. . 

Łódź, dnia 7 marca 1928 roku. 
Prezydent 

(-l ,B. Z i e m i ę c ki. 
Dyrektor Zarządu Miejskiego 

. (-) J. Zalewski. 

.---------------._ .... -----------.---.. ---- ._._----.. _--------." .. -.-.-----_._----------------._ .•. --------

RUCH SLU1;BOWY ZA m. STYCZEŃ 1928 ROKU. 
(Dokończenie) 

B~ Zwolnienia: 

1. ·.Krzemińska Maria . . 
tym·czas:owapracowniCa Wydziału Podatkowego z dniem 1 stycz-
nia 1928 roku. . 

2. Wentkowski Zygmunt 
tymczasowy pracownik Wydziału P6Q.atkowego z dniem 1 stycz-

. nia 1928 ~ku. ) 
3. Obłqk Stanisiaw 

tymczasowy pracownik ·Wydziału Podatkowego z dniem 1 stycz
nia 1928 roku. 

4. Zalewski Tadeusz 
·tymczasowy praco~k Wydziału Podatkowego z dniem 1 stycz
nia 1928- roku. 
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5. Dr. Smelczyński Marian 
lekarz miejscowy s~itala św. Józefa z dniem LI 1928 roku. 

6. Kamiński Wacław 
tymczasowy pracownik Wydziału Gospodarczego z dniem 1.1 28 r. 

7. Suchodolska Anna 
tymcza&owa pracownica Wydziału Zdrowotności Publicznej 
z dniem 1.1 1928 r'oku; 

8. Wrzesińska Janina' . 
adjunkt kancelaryjny Wydziału Podatkowego z dniem LI 1928 r. 

9. Komorowski J ózel 
dozorca :parkowy Wydziału Gospodarczego z dniem 16 listopada 
1927 roku. 

10. Sztajnbrecher Emil 
kancelista Wydziału Przedsiębiorstw Miejskich z dniem 7 stycz
nia 1928 roku.' 

11. M oniński J ózel 
dietarjusz Biura Wojskowo-Policyjnego z dniem 2.1 1928 Toku. 

12. Kopczyński Tadeusz , 
_ goniec .Centralne~ Ekspedycji z dniem 21:1 1928 roku. 

13. Zarzycki Konrad 
tymczasowy sekwestrator akordowy z dniem 21.1 1928 roku. 

14. Kastaniak Leopold 
kąpielowy II-go Zakładu Kąpielowego Wydziału Zarowotności 
fu'blicznej z dniem, 18.1 1928 roku.. 

C. Mianowania i awanse: 

1. Duniak Stanisław 
b. praktykant kancelaryjny Wydziału Opieki Społecznej miano
wany od ,dnia 1.1 1928 r. etatowym urzędnikiem tegoż Wyd2!iału 
na stanowisko manipulanta VII1st. sł. 

2. Raciborski J ózel 
kierownik Archiwum Miejskiego ustalony w służbie miej skiej 
w II st. sł. 

3. Michalska Łucja 
zastępczyni słUŻ'by sz,pitalnej mianowana od dnia 1 listopada 
1927 roku etatową niższą funkcjonar. Wy,działu Zdrowotności Pu
blicZ'nej na stanowisko dozorczyniodd'ziałowej szpitala św. Józefa 
z uposażeniem wg. XI st. sł. 

4. Ziemska Antonina 
zastępczyni służby szpitalnej mianowana od dnia 16 lisItopada 
1927 rQltu niŻlSZą funkcjonar; Wydziału .Zdrow,otności Pu
phlicznej na stanowisko' -clozorczyni. oddziałowej Instytutu Rado
wego z uposaż. wg. XI st. sł. 

5. Ulankiewicz Stanisław ) 
mianowany od dinia, 1.1 1928 r. etatowym urzędnikiem Wydziału 
Gospoda,rczego na stanowisko instruktora - mechanika z uposaże .. 
niem w~. V s1. sł. 
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6., Burzyński Stanisław 
po 'Odbyciu służby przygotowawczej mianowany od dnia 1.1 1928 r. 
etatowym urzędnikiem Wydziału Zdrowotności PubHcznej na s~a
nO'Y'isko felczera szpitala św. Józefa z uposaż. wg. VII ·st. sł. 

7. Skoneczka Ignacy , 
-pozaetatowy pracownik Wydziału Zdrowotności Publkznej mia
nowany od dnia 1.1 1928 r. etatowym niższ. funkcjon. tegoż Wy
działu na stanowisko .dozorcy sz,pitala św. Józefa z uposażeniem 
wg, ł{I st. sł, 

8. Wojdan Stanisław 
kancelista Doz'oru Sanitarnego Wydziału Zdrowotn-ości Publicznej 

, mianowany ·od dnia 1.1 1928 r. kier-ownikiem SekcjiOd-dz, Sanitar-
nego z równoczesnem awansem :z VII-go do V -go sto sł. . 

9. Skibiur Wacław 
dietarjusz Wydziału Gospodarczego mianowany od dnia 1 lisŁo
pada 1927 r. etatowym urzędnikiem tegoż Wydziału na -stanowisko 
kancelisty Oddziału Plantacyj Miejskich z upos'aż. wg. VII st. sł. 

10. F urmanowska M ar janna 
po odbyciu służby 'Próbnej 'mianowana od dnia 1.1 1928 r, .. etatową 
niższą funkcjonarjus·z.ką Wydziału Opi-eki Społecznej na stanowi
sko posługaczki III-go Miejskiego Domu Wychowawczego z upo
sażeniem wg, XII sto sł. 

11. Jezierska Marjanna 
po odbyciu służby próbnej mianowana od dnia LI 1928 r. etatową 
ni~zą fun'kcionarjusz.ką Wydziału Opieki Społecznej na stanowi
sko posług.aczki III-go Miejskiego Domu Wychowawczego ~ upo
sażeniem wg. XII sto sł. 

12. Kaźmźerska Marjanna 
po odbyciu słtllŻbypróbnej mianQwana od dnia 1.1 1'928 r, etatową 
niższą fun'kcjonarjus-zką Wydziału Opieki Społecznei na stanowi
sko posługaczki III -go Miejskiego Domu Wychowawczego 'z upo
sażeniem wg. XII st. sł. 

13. Machniowska Henryka 
po odbyciu służby próbnej mianow.ana od dni'a LI 1928 r. etatdwą 
niżs~ą funkcjonarjuszką Wydziału Opieki Społecznej na stanowi
sko pielęgniarki Domu Star'ców i Kalek z uposaż. wg. VII1st. sł. 

14. Błasźak Jan ' 
po 'Odbyciu służby próbnej mianowany od dnia 15.1 1928 r, etato
wym niższym fuąkcjonarjuszem Wydziału Oświaty i Kultury na 
stanowisko woźnego szkoły powszechnej z uposaż. wg. XII sto sł. 

D. Przeniesienia: 

1. Jastrz(fbski Tadeusz 
p. o, kierownika biura Urzędu Stanu Cywilnego z dn. 15,1 1928 r. 
do Wydziału Statystycznego z doŁychczasowem uposażeniem. 

2. Łukasiewicz Karol ; 
refę,.ent-rachmistrz Wydziału Statystyc-znego z dniem 16 stycznia 
1928 r. do_ Urzędu Przemysłow,ego I-ej Instancji przy Wydziale 
Przedsiębiorstw Miefskich na stanowisko referenta z dotychczaso~ 
wem uposażeniem .. , 
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3. G;ajcar Antoni 
Woźny Muzeum Miejskiego Wydziału Oświaty i Kultury z dniem 
19.1 1928 r. do Wydziału Statystycznego na ,stanowisko woźnego 
z dotychczas.owem uposażeniem. 

4. Szmyt Adam 
dozorca 'p'a'rkowy Wydziału Gospodarczego z dniem 1.1 1928 roku
do Wydziału Oświaty i Kultury na stanowisko wożnego Muzeum 
Miejskiego z dotychczasowem uposażeniem. 

5. Andrzejewski Bronisław 
woźny Wydziału Sta1tystycznego z dniem 19.1 1'928 r. do Wydziału 
Gospodarczeg,o na stanowisko do'zorcy parkowego z dotychcza
sowem uposażeniem. 

6. Kotowiczówna J adwźga 
nauczycielka IV-go Miejisk. Domu Wychowawczego Wyd/:. Opieki 
Spofecznej z dniem l.XII 1927 r. na stanowisko kierowniczki tegoż 
zakładu z d-otychczasowem uposażeniem. 

7. Gogolewska Pelagja ' 
wychowawczyni V Domu Wychowawczego z dniem 1.XII 1927 r. 
do IV Miejskiego Domu Wychowawczego na stanowisko nauc'zy--
cielki z dotychczasowem .uposażeniem. . 

E. Skreślenia z listy pracowników Zarządu m. Łodzi z powodu śmierci: 

1. Skowrońska Konstancja 
pielęgniarka szpitala św~ Józefa z dn. 14.XII 1927 r. 

2. Purtal Jan 
pozaetatowy sekwestrator Wydziału Podatkowego z dniem 8-ym 
stycznia 1928 roku. 

3. Mrozowska Leokadja - • 
mikroskopistka Rzeźni Miej,skiej z dniem 7.1. 1928 roku. 

KRONIKA MIEJSKA_ 
Pożyczka inwestycyjna dla Łodzi. źródłami majątkowemi na pokrycie 

(Rokowania wstępne z przedstawicie- amortyzacji i oprocentowanie ewen
lami banków amerykańskich). 15 b. tualnej pożyczki. Przedstawiciele sa
m. odbyła się w Magistracie konferen- morządu wskazali na stale postępują
cja z przedstawicielami koncernu ban- cy wzrost ludności m. Łodzi oraz na 
ków amerykańskich w spra~ie po- idący z tem zjawiskiem równolegle 
życzki inwestycyjnej dla Łodzi. Ze wzrost wpływów podatkowych mia
strony Prezydjum miasta wzięli udział sta. 
w obradach pp. wiceprezydenci dr. Wobec faktu pomyślnego sfinali-
Wieliński iRapalski. zowania pożyczki amerykańskiej dla 

W toku konferencji- omawiano stan m. sto Warszawy i łatwego rozmie
gospodarczy i finansowy gminy miej- szczenia tej pożyczki na rynkach 
ski ej oraz jej naj pilniejsze potrzeby amerykańskich, delegaci banków wy
inwestycyjne. Delegaci banków za- razili przekonanie, że i samorząd 
znaj()mili się z dotychczasowym sta-I łódzki w niedalekiej przyszłości będzie 
nem robót kanalizacyjnych, z możli- mógł uzyskać pożyczkę na ściśle ozna
wościami . finansowemi miasta oraz czone cel~ in westycyjne. Do tych zaś 
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, należy w pierwszym' rzędzie ukończe
nie budowy kanalizacji i wodociągów. 
Jednocześnie delegaci banków zazna
czyli, że istnieje możliwość, iż samo
rząd łódzki uzyska pożyczkę inwe
stycyjną na warunkach dogodniej
szych, niż Warszawa. 

Propozycje finansistów~amerykań ... 
skich będą poddane przez Magistrat 
.szczegółowemu rozpatrżeniu i zbada ... 
niu w dniach najbliższych. 

Roboty sezonowe Magistratu w 
r. 1927. Wydział Gospodarczy Ma
gistratu opracował i priesłał w tych 
dnitach do Rady Miejskiej szcze'góło
we sprawozdanie z prac, wykona
nych 'na posesjach i1 w budynkach 

, miej-skich 'Oraz w parkach i ogrodach 
w roku 1927. Przy roboŁach, wymie
nionych w sprawozdaniu, zatrudnieni 
byli bezrobotni, w liczbie przeciętnej: 
700 osób dziennie. Wydatki, związa
ne z' prowadzeniem robót, ponosił 
wyłącznie Magishat, a dosięgły one 
sumy ogólnej zł. 1.415.229,70. W pra
wdzie Skarb Państwa udzielił mia
stu pożyczki na zatrudnienie bezro
botnych w sumie zł. 1.062.000.-, S1ł
ma ta jednak zużyta została całkowi
cie na wykonanie robót w zakresie 
działalności Wydziałów: Kanalizacii 
oraz Budownictwa. 
. VI śród robÓt, wymienionych w 

sprawozdaniu Wydziału Gospodar
czego, znajdują się prace następują
ce: ,1) Polesie KonsŁanŁynowskie -
sZ'.ereg prac ziemny,ch, r,emonty i t. d., 
wydatkowano zł. 655.882,79; 2) boi
sko przy ul. Towarowej.-zł. 2.261-,25; 
3) Stajnia Miejska - zł: 2.164,35; 4) 
prosektorjum miejskie - zł. 5.750,41; 
5) Bratriia. Mogiła na Polesiu Kon
stantynowskiem - zł. 2.743,41; 6) 
kościół w Radogoszczu (wybudowa
no parkan murowany) ~ zł. 3.235,03: 
7) Park Poniatowskiego (prace ziem
ne i drobne budowlane) - złotych 
99.814,77; 8) -Szkoła na Nowem Ro
kiciu (regulacja terenu, 'chodniki itd.) 
- zł. 11.573,90; 9) Park "ŻTódliska" 
(regulacja, plantowanie, wysadz.anie 
drzewami, naprawa dróg, bruki itd) 

- zł. 62.250,19; 10) Park Sienkiewi
cza (rÓŻne roboty ziemne i remonty) 
- zł. 5.123,98; 11) Park 3 Maja (ro
boty ziemne, re'gulacja, brukowanie) 
- zł. 37.214,83; 12) Boisko przy ulicy 
Kielma - zł. 3.645.-; 13) Plac Dą
browskiego - roboty ziemne - zł. 
17.7031,70; 14) Park Staszica (roboty 
zięmne, żwirowanie, parkany) - zł. 
7.936,70; 15) Miejski Zakład- Hodowli 
Roślin (różne roboty ziemne, remon
towe, budowlane itd.) - z.ł. 81.553,52; 
16) Majątek "Łagiewniki ,Au (szlamo
wanie stawów, parkany, dachy, stu
dnia itd.) - zł. 9.462,33. 

Poza wymienionem.i! wyżej wyko
nano jeszcz,e szere'g różnych prac 
,drobniejszych, niezbędnych do utrzy
mania w należytym stanie posesyj i 
budynków miejskich. 

. Sprawy regulacji m. Łodzi. W 
związku z zamierzonem opracowa
niem og9łowego projektu regulacji' 
m. Łodzi, Magistrat .:--. na wniosek 
W ydziału Budownictwa - postano
wił powołać do życia specjalną Ko
'misję do spraw regulacji: li zabudowv 
miasta, której zadaniem będzie opi
njowanie prac Oddziału Regulacji f 

związanych z opracow,aniem planu 
regulacyjnego i regjonalnego. Do Ko
misjil tej powołani zosŁalipp.: prezy
dent Ziemięcki, wiceprezydent Ra-
,pal~ki, ławnik Izdebski, delegaci 
Okręgowej Dyrekcji Robót Publicz
nych i Dyrekcji Kolejowej, profesor 
T. Tołwiński, jako konsulant, naczel
nicy Wydziałów Budownictwa I oraz 

, Plantacyj, kierownicy Oddziałów Re
gulacji i l-\rchitektoniczno-Budowla
nego, dr. Ska:lski z W ojew6dzkieg\1 
Urzędu ZdroWia, p. Toe-plitz, h. ław
nik m. Warszawy, or·az inż. Stułkow
ski z Wydziału Kalłalizacji i Wodo
ci:;;gów. 

Jednocześnie postanowił Magi
strat pobierać opłaty na rzecz kasy 
miejskiej za zała,twianieprzez Wy
dział Budownictwa czynności parce
lacyjne oraz związane z uZlgodnia
niem planów sytuacyjnych ihudo
wlanych z planem regulacyjnyni w 
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na~tępoUjącej wysokości: 1) ,za uzgo
clrilenIe planu sytuacyjnego r"projek
tu budowlanego z zamierzeniami re
g.ulacyjnemi od sprawy - zł. 5.-; 
2) za uzgodnienie planu parcelacyj
nego z zamierzeruanUJ regulacyjnemi 
w zależności od obszaru terenów par
celacyjnych od zł, 10 do zł. 110, w 
granicach od 1/2' do '10 ha i za każdy 
następny hektar i część jego· po zł. 
10j ~) za przerobienie planu par.ce
lacyJnego całkowita należność 'będzie 
wynosiła nie więc.ej, niż to przewi
dują nonny Ministerstwa Robót Pu
blicznych, t. j. w granicach od 1 do 
100 ha po zł. od 200.- do 32.50 za 
1 ha, zaś ponad 200 ha po zł. 30.
za 1 ha. 

Posiedzenie Miejskiej Komisji 
Regulacyjnej. Dnia lOb. m. pod 
przewodąictwem p, ławnika Izdeb
s kiego, odbyło się posiedzenie Miej
skiej Komisji Regulacyjnej, w' której 
wzięli udział: pp. prezydent Ziemię
cki . i wiceprezydent RapaIski, . na
czelnikWydziału Budownictwa, inż. 
W. Lisowski, kierownik Oddziału Re
gulacji, inż. Kwapiszewski, . delegat 
Urzędu Wojewódzkiego, dr. Skalski, 
proł. Tołwiński z Warszawy, inż. Sa
gan, delegat Szefostwa Budownictwa 
Wojskowego przy D. O. K. IV, inż. 
Stułkowski z Wydziału Kanalizacji 
i Wodociągów i inż. Templin, naczel
nik WyddaJu Plantacyj. 

Zgodnie' z porządkiem dziennym, 
omówiono przedewszystkiem sprawę 
uzgodnienia zamierzeń władz wojsko
owych z planem regulacji miasta, 
prz yczem przedstawiciel woj skowoś ci 
zgłosił do władz miejskich zapoŁrze-
bowanie pewnej ilości hektarów grun
tu na ,potrzeby władz wojskowych. 
Następnie komisja zajęła się rozpa
trzeniem i zaopinjowaniem _ projektu 
regulacji północnej części miasta, do 
którego . postanowiono wprowadzić 
szereg niezbędnych poprawek. 

W dalszym ciągu posiedzenia Ko
misja Regulacyjna usŁaliła opinje co 
do planów regulacyjnych ulic: Na
piórkowskiego, Brzezińskiej i Wierz-

bowei, które' to plany opracowane 
. zostały przez Oddział Regulacji Mia': 
sta. 

Wobec nie wyczerpania porządku 
dziennego, posiedzenie Komisji Re
gulacyjnej kontynuowane było d. 14 
b. m. W posiedzeniu tem wzięli m. 
in. udział prof. Michalski, prof. Toł': 
wiński oraz b. ławnik Toeplitz z War
szawy. 

Przeniesie Wydz.!Statystycznego. 
W dniu 14~go bm. Wydział Staty
styczny Magistratu został przeniesio
ny' do nowego lokalu przy ul. Piotr
kowskie( 212 (front I piętro). Tele
fon Nr. 27. 

Rozwój czytelnictwa· w m. Lodzi. 
M.agistrat miasta Łodzi prowadzi, jak 
wiadomo, w różnych punktach mia
sta pięć wypożyczalń książek dla 
dzieci i młodzieży oraz wypotyczal
n~ę książek dl~ dorosłych. Instytu
CJe te wykazują sŁały wzrost· frek~ 
~encji, c.o jest. m~ernikiem roziegłego 
Ich premJowam.a l: popularności 'Wśród 
coraz szerszych warstw. 

WedłVg danych cyfrowych Wy
działu Oświaty i, Kultury, działalność 
Miejskich Wypożyczalń dla dzieci i 
mł~dzieży w ciągu m. lutego r. b. 
przedstawiała się następująco: 

W o~re.sie sprawozdawczym- ogó
łem z pIęCIU Wypożyczalń korzysta~ 
lo 21.246 dziatwy, VI tem 10.915' 
chłopców i 10.331 dziewcząt. Prócz 

,tego ze świetlic Ikorzystało 4.353 
dziatwy. Ogólny księgozbiór wypo
życzalni wynosił. 25.353 dzieł o 26.626 
tomach. 

Czytelnky ci w okresie sprawo
zdawczym korzystali ogółem z 33.219 
książ·ek. Poczytność poszczegqlnych 
działów przedstawiała się następują
co: bajki, powiastki, legendy i czy
tanki dla dzieci do lat 10-du - 9.730, 
powieśCi obyczajowe ~ 5.868, powie
ści historyczne _ - 6.348, przy,gody, 
podróże i opisy' z fabułą - 4.782, 
przyroda i matem1tyka'-L993, geo
graf;a - 1.019, hi'storja - 939, ży
\dorysy - 378, literatura-1.000 itd. 
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W porównaniu z ubie'gły~ miesią
cem (styczniem) frekwencja dzieci, 
korzystających z istniejących przy 
czytelniach świetlic, zwię:kszyła się 
o 1397. 

Poza tern kierownictwo III Wypo
życzalni Książe,k przy uL Zagajniko
wej Nr). 54 zorganizowało u siebie w 
świetlicy czytanki, mianowicie: w 
dniu 5 lutego - baiki Andersona, 
zaś w dniu 21 lut.ego - bajki Dygań
skiego z cyklu "Cudowne bajki". Na 
czytankach obecnych hyło 120 dzieci. 

Co się tyczy' Miejskiej Wypoży
czalni Książek dla dorosły~h (Roki
cińska Nr. 1), w okresie sprawozdaw
czym księgozbiór jej wynosił 5291 
dzieł o 5981 tomach. Ogółem prze
czytano 7576 dzieł; Największą po
czytnością cieszyły się powieści i no
wele obyczajowe - 2325, powieści i 
nowele historyczne - 1054, poezje i 
utwory dramatyczne - 751, podróże, 
opisy,. prrzygody -: 537, historja -
526, nauki stosowane -' 423, kryty
ka literacka - 353 i t. d. 

Ogólna frekwencja czytających 
wynosiła 3799 osób, w tern 2900 męż
czyzn i 899 kobiet; prócZ'" tego ze 
świetlicy korzystało 1807 osób. 

Magistrat chce zapewnić do:aor
com domowym należyte warunki 
mieszkaniowe. Publikowane nied'a w
.no rezultaty przeprowadzonej przez 
'Magistrat ankiety na temat warun
ków mieszkaniowych dozorców do-
mowych - wskazały na ogrom i
stnieiąc~go zła i konieczność radv
kalnej naprawy a.ntyhigjenicznyćh 
st.osunków mieszkaniowych, w ja
kLch pozostają se,tki rodzin dozor
ców domowych. Sprawę tę uznały 
władze samorządowe za jedną z naj
aktualniejszych i naipilnieiszych, dla
tego też zajęły się niezwłocznie wy
szukaniem środków z.aradczych, któ
reby skutecznie przeciwdziałać mo
Rły na przyszłość powstawaniu tak 
fatalnych warun.ków mieszkanio
wych, jak to wid~imy obecnie. 

Sprawa pomieszczeń dla dozor
ców domowych, stanowiących liczną 

---------------------------
kategorję prracowru,ków fizycznych w 
nasz.em:li!fnieście; z.nalaz.ła się - po u
przedniem jej opracowaniu przez 
Wydział Budownictwa - na porzą
dku dziennym jednego z ostatnich 
posiedzeń Magllstratu. 

Po krótkiej dys:kusji, Magistrat 
powziął uchwałęl aby na posesjach. 
now'ozabudowanych objektami mie
szkalnemi 2-piętrowemi, względnie 
wyższ'emi j już w planach budynków 
przewidywane były pomieszczenia 
dla dozorców, odpowiadające usta
wowym warunkom sanitarno - budo
wlanym. Pomieszczeru,a te znajdować 
się mają na parterze i składać się po
winny, o ile to m'Ożliwe, z pokoju, 
niemieszkalne; kuchenki i ewentual
ni'e wygódki - o powierz,chni: łącz
nej nie mniejszej od 26 m. kW' j wz,gl. 
z 1 pokoju - kuchni o pO'wi'erzchni nie 
mniejszej od 20 m. kw. Pieczę nad 
przestrzegani'em tej uchwały mlec 
będzie ~iejska Inspekcja Budowla
na. 

Uchwała Magistratu skierowana 
będzie do Rady Miejskiej, która na~ 
da jej sankcję ostateczną; 

Ntezależnie od zaznaczonej wy
żej akcji Magistratu, p odięt'ej w sto
sunku do domów nowobudowanych, 
Wydział Zdrowotności Publicznej w 
porozumieniu z władzami administra
cyjnemi przedsięweźmie energiczne 
kroki celem usunięcia niedom,agań 
sanitarnych i higjeniczn~ch w już i
stniejących pomieszcz,eniach dla do
zorców domowych. 

Miejski Zakład Kąpielowy. Miej
ski Zakład Kąpielowy (W odna- 25) 
. ma za zadanie nietylko walkę z nile
chlujstwem przez stosowanie przy
musowych 'kąpieli, lecz również umo
żliwienie niezamożnej sferze pracu .. 
jącej korzystania za niską opłatą z 
wygodnego, urządzonego według 
wszelkich ostatnich wymagań higje
ny, zakładu kąpielowego. 

Miejski Zakład Kąpielowy przy 
uL W,odnej otwarty jeSJt dla publiCz
ności codziennie (prócz świąt) od go
dziny 8 rano do 9.30 wiecz. 
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Łaźnie rzymskie i parowe czynne 
są dla kobiet w środy i czwartki od 
~odz. 3 do 9.30 wiecz., dla mężczyzn 
zaś w piątki i soboty od godz,. 8.30 
rano do 10 wieczór. Ceny za kąpie
le wynoszą: wanna I kI. - zł. 1.30, 
II kI. - zł. 1.10, wanna ulgowa II kI. 
dla pracowników' miejski,eh i nauczy
cielstwa szkół powszechnych - 75 
gr., łaźnie z natryskiem ~ 70 gr., 
same na tryski - 35 gr. 

Związki, stowarzyszenia i. t. p. 
otrzymują pewne zniżki od poszcze
gólnych cen. 

Pragnącym korzystać z wanien 
zwraca się uwagę, aby, w celu uni
knięcia długiego oczekiwania na swą 
kolejkę w soboŁy i dnie przedświą
teczne, korzystali z wanien o ile 
możnoś'ci w pozostałe dni tygodnia. 

W ciągu lutego r. b. w Miejskim 
Zakładzie Kąpielowym przy Wodnej 
Nr. 25 - ogółem wykąpano 14.441 
(12.449) osób oraz ostrzyżono 80 (tS) 
dzieci ze szkół powsz,echnych. W 
liczbie tej wydano kąpieli płatnych 
7.357 (2.206), bezpłatnych 3.580 
(3,601) na rachunek Kasy Chorych 
330 (314),' dziatwy publicznych szkół 

powszechnych 3.174 (2.628). W na ... 
wiasa,eh umieszczone są cyfry z mie
siąca stycznia r. b. 

Choroby zakaźne w Lodzi. W cią
gu tygodnia od 4 do 10 lutego włącz
nie, do Wydziału Zdrowotności Pu
blicznej Magistratu zgłoszono w myśl 
obowiązujących przepisów, następu
jąc~ 'Vypadki chorób zakaźnych w 
Łodzi: -

dur brzuszny ---' 5 wypadków (w 
poprzednim tyg. 6 wy p.), 

płonica - 11 wypadków (w po
przednim tyg. 21 wyp.), 

błonnica -- 12 wypadków (w po-
przednim łyg. 19 wyp.), . 

odra - 16 wypadków ~w po-
przednim tyg. 7 wyp.), " 

krztusiec - '- 4 wypadki (w po
przednim tyg. 12 wyp.), 

ogółem - 48 wypadków (w po
przednim tyg. 65 wypadków).· 

Z powyższego zestawienia widzi
my, że stan zdrowotny Łodzi znacz
nie się poprawił, z. wyjątkieIl1 zacho
rowań na .odrę, ilość zachorowań na 
inne choroby zakaźne znacznit: zmiej-
szyła się. . 

Z ŻYCIA MIAST POLSKICH_ 
SAMORZĄD STOLECZNY. 

Powodzenie Pożyczki War.sza
wskiej. 

Prezydent miasta st. Warszawy 
otrzymał z Nowego Jorku dwa tele
gramy, wysłane przez' "Stone Web
ster ąnd Blodget" i ,.First National 
Corporation~', realizujących pożyczkę 
m\riską. 

Pierwsza dotyczy przyjęcia po
życzki przez· banki i brzmi: "Bardzo 
nam jest przyjemnie zawiadomić Pa
na,że nasza' propo%ycja lokaty u 
bankierów obligacji m. stoł. Warsza
wy dla podziału śród pu hliczności 
została przyjęta niezwykle entuzja-

stycznie i przekracza wszelkie moż
liwe oczekiwania. Po godz~ 5' ostat
niego wjeczora, po zamknięciu ksia
żek . subskrypcyjnych, otrzymaliśmy 
zgłoszenia znacznie przekraczające 
sumę pożyczki.. Gdybyśmy zgodzili 
się przedłużyć zapisy, zgłoszenia prze
kroczyłyby dwukrotnie sunię pOżycz· 
k'" l . 

Drugi t61egram dotyczy przyjęc~ 
pożyczki . pr~ez ludność i brzmi: 
"Stone Webster and Blodgełu i "FirsŁ 
National Corporation" - dwa te ame
rykańskie bloki" finansowe donoszą o 
enłuzjasŁycznem przyjęciu przez lud
ność amerykańską wypuszczonych ob
Ii~acyj inwensŁycyjnych m. Warsza
wy i o zamknięciu subskrypcji. 
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Cztery i pół miljona złotych potrze
ba na remont domów w stolicy. 

Stan domów zniszczonych na te
renie Warszawy, pomimo akcji zapo
biegawczej, prowadzonej' od r. 1925 
przez Komitet rozbudowy w formie 
potyczek remontowych wymaga -w 
dalszym ciągu wzmożonej działalności 
kredytowej. 

Do 'dnia 1 stycznia 1928 r. Ko
mitet udzielił ogółem 493 pożyczki 
na . sumę 4,047,836 zł. Rozkłada się 
ta Buma w sposób następujący; w 
roku 1925 pożyczek 171 na sumę 
870,450 zł,; w r. 1926 poż. 130 na 
sumę ~112,800 zł.; w roku' 1926 
pożycz ,130 na sumę 1,064,386 zł. 
i w r. 1 27 --- ,192 pożyczki na su~,ę 
2.112,800 zł. Przewiduje się, że za
potr~ebowanie w r. 1928 dosięgnie· 
do sumy 4,500,000 zł. Za "'sumę tę 
rpożnaby wyremontować około 450 
objekt6w, licząc po 10,000 zł. na je
den objekt., 

Odpowiedni wniosek w sprawie 
zaciągnięcia w Banku, Gospodarstwa 
krajowego pożyczki w wysokości 
3,000,000 zł. na wspomniane poży
czki remontowe magistrat skierował 
już do Rady Miejskiej. 

Przeniesienie Cytadeli. 

Wydział Techniczny Magistratu 
opracowuj.e szczegółowe zestawiellie 
wartości budynków Cytadeli war
szawskiej or.az kosztów wznies.ienia 
nowy.ch budynków dla urzędów WOJ

skowychw ,celu zamiany tych budyn
ków' wraz z terenami na inne miej
skie.. Stanowi' to' początek wielkiego 
planu przekazania miastu terenów 
zbędnych lub rueoopowiednich dla 
wojskowości wzamian za inne odpo
w:cd!ii.e. Oprócz zamiany terenów, 
zajętych przez Cytadelę, mta,sto wy
stąpiło O zamianę terlłnów, leżących 
na Pradze oraznalężących dO' 'szpi
tala Ujazdowskiego. Uzyskane w ten 
spo~ób tereny uiyte będą dla celów 
budowlanych. , 

--------------------------
Spalanie śmieci. 

Budżet nadzwyczajny zakładu 
oczyszania miasta na r ~ 1928/29. prze
widuje w drugiej kolejności budowę 
jednego zakładu spalania śmieci, z 
ogólnej liczby czterech" projektowa
nych. Zakład ten sŁanie na jednem 
z przedmieść, prawdopodobnie w 

,Mokotowie i obliczony będzie na 
spalanie 300 ton śmieci dziennie. 
Będzie to czwarta część powstają
cych codziennie w Warszawie śmieci. ' 

Budowa zakładu obliczona jest 
na 2 laŁa i pochłonie zgórą 5 miljo
nów złotych. 

Sanatorjum mięjskie. 

Gmach wielkiego sanatorjum miej
skiego ·,dla gruźlików w Otwocku jest 
pod dachem. Pozostają urządzenia 
wewnętrzne. Wydział opieki społecz
cznej i szpitalnictwa zwrócił się .do 
magistratu o wydelegowanie za gra
nicę autora projektu budowy sana .. 
torjum· i naczelnego lekarza, w" celu 
zwiedzenia sanałorjów. ' 

Z ruchu ulicznego; 
W y dział Techniczny Magistratu 

opracówał obliczenia intensywności 
ruchu ulicznego w różnych miejscach, 
w celu przystQsowania rodzaju bru
ków. Obliczenia, dotyczące liczby 
pojazdów, były już podawane. Co do 
liczby prz,echod.niów, obliczenia wy
kazują, że od 1 stycznia 1927 r. do 
1 stycznia 1 ~28 roku przy zbiegu ul. 
Marszałkowskie; z Koszykową" nali- , 
czono 38.156.005 prżechodni6w f przy 

, zbi~u Marszałkowskiej ze" Złotą
, 35. 73~.4()5," Krak. i P~zedmieścia i 
,Trauguta-23 .. 265.100, I'rz~azd; i :Le-
szno - 22.940.980, Nowego Świata i 
Świętokrzyskiei - 20. 389. f>30, Brae .. 
kiej i Widok - 1'7.573.655, Granicz
nej' 1 Grzybowskiej ~ 17:118.135, 
Mazowieckiej i Świętokrzyskiej-
14.521.520, Wierzbowej l Trębackiej 
-12.782.660, Bielańskiej i pl.' Te
atralnego - 8.070.150, Królewskiej i 
Graniczne; ~ 7.132.100.,. 
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Rzeź bydła. 
Specjalna komisja do badania za

gadnienia rzeźniane~o w Warszawie 
przy udziale komisji m.agistrackiej, 
powołanej do zbadania sprawy uboju 
rytualnego w rzeźniach miejskkh, 
opracowała projekt ankiety, któJ'4 
rada mie;slka przesłała do kilkUllłłSfu 
miast całej Polski, celem ubrania 
materjałów, doŁyczącycll urządzenia, 
czynności rzeźni oraz systemu uboi'l\ 
bydła w Krakowie, Lwowie, Pozna
niu, Wilnie, Prz~myślu, Katowicach, 
Lublinie, Łodzi, Toruniu, Bydgoszczy, 
Równie, Łucku, Grudziądżu, Mysło
wocach, Bielsku, Białymstoku, Grod
nie, L~sznief Kaliszu i Kielcach. 

W na1hliższym czasie ankieta wy
~łana będzie do wielu IJlias.t zagrani
cznych, zarówno w Europie, jak i w 
Sta~ch Zjednoczonych Ameryki Pól· 
nocnej i Australji. 

ELEKTRYFIKACJA KRAJU~ 

W Min. Spraw Wewnętrznych od
była się konferencj.a w sprawie uzgo
dnienia współpracy czynników rzą
dowych z państwowemi i komunal
nemi elektrowniami. 

Udział w konferencji wzięli przed
stawiciele: Minist: Spraw Wewn., 
Robót Publicznych, Związku miast, 
Biura zjazdu samorządów ziemskich 
i członkowie zarządów miast Pozna
nia, Wilna, Krakowa, Lwowa i Toru
nia wraz z· dyrektorami elektrowni 
komunalnych tych mia-st. . 

Na konferencji stwi,erdzonó, że 
dzi,~alność elektrowni komunalnych 
nielłjest uzgodniona w zakresie pro
jektów' zamierzonej ngólnej elektry
Hkacji kraju. 

W Polsce elektrownie komunalne 
stanowią 60 proc. ogólnej liczby za
kładów elektrycznych w kraju, a za 
tern elektrowniom tym przypada na;
wybi,tniej.sza rola w przeprowadzaniu 
programu elektryfikacji. .. 

Celem- uzgodn.ienia. w p.rzYszłości 
pracy- elektrowni komunalnych w 
związku z elektryfikacją kr t:iju , kon-

ferencja wyłoniła. komisję. ~oną-z 
przeds:tawicieli zarządów miast, clek
trowru komunalnyełt~ Związku Miast 
i Biura Zjazdu Sarn!orządów Ziem-o 
skich. Zadaniem komisji będzie rów
niet opracowanie podstaw w-spółpra
cy czynników rządowych z samorzą
dami w sprawie elektryfikacji kraju. 

. Następna konferencja w tej .3pra
wie będzie zwołana po ukończeniu 
prac komisji. 

ROZWÓJ' ELEKTROWNI MIEJ
SKIEJ W KRAKOWIE. 

Odbyły się posiedzenia komisji 
dla miejskich zakładów przemysło
wych, która zatwierdziła zamknięcie 
rachunkowe za czas od l ~stycznia 
1927 do 31 marca 1927 i udzieliła 
dyrekcji elektrowni absolutorjum za 
ten okres rachunkowy. Następnie 
przedstawił dyr. Bieliński sprawo
zdanie ~ działalności elektrowni, za 
rok 1927,' . który- był rekordowy od 
od początku istnienia elektrowni, al
bowiem produkcja wynosiła około 26 
miłjonów kilowatów. Wynik ten za
wdzięczać należy, przyrostowi ilości 
konsumentów, która wynosiła 1 sty
cznia 1927 r. 23,9333, a wzrosła do 
końca g'rudnia tegoż roku\do 27,265, 
przyczem moc zainstalo*ana prze
kroczyła z końcem grudnia t 927 r. 

,32,198 ·kilowatów. 
Z ważniejszych inwestycyj wyko

nano 10 stacyj transformatorowych 
i ułożono około 18 klm. sieci kablo
wej. Oświetlenie publiczne ~ostało 
wydatnie rozszerzone na dzielnicę 
podmiejskie. Ogółem zawieszono 328 
lamp. ulicznych w ulicach .. o łącznej 
długości przeszło 18 klm. Wreszcie 
wybudowano dom mieszkalny' dla 
pracowników elektrowni na 2!i mie
mieszkań jedno-, dwu- i trzechpo-
kojowych. . ., 

Silny przyrost konsumcji prądu 
elektł'ycznego wymaga w najbliższym 
czasie . powiększenia urządzeń wy
twarzających energję elektryc.zDą albo 
sprowadzania energji elekt~ycznęj z . 
zewnątrz. - W tym celu optacowuje 
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się projekty i prowadzi się pertrak
tacje, a wkrótce przedłożone będą 
wnioski Radzie Miejskiej do uchwa
ły. Wkońcu uchwalono na powyż
szych posiedzeniach budżet elektrow
ni na rok 1928/29. 

Z SOSNOWCA. 
, Dnia 27 lutego Rada Miejska w 
Sosnowcu uchwaliła 60.000 zł. na 
akcję dożywiania bezrobotnych. JęsŁ 
to już 3-cia pomoc w ostatnich cta
sach dla ulżenia bezrobotnym. 

ZA WIADOMIENIE. 
Towarzystwo Budowy Domów dla Pracowników Zarządu MiejsKiego, Spół

dzielnia z odpow. udziałami w Łodzi podąie do wiadomości członków I iż na dzień 
28 marca 1928 r. zostaje zwołane \ 

Nadzwyczajne Walne Zgromadzenie członków· Towarzystwa: 
z następującym porządkiem dziennym: 

1. Odczytanie protokółu ostatniego. Nadzwyczajnego Walnego Zgromadzenia 
członków Towarzystwa; 

2. Sprawozdanie Zarządu z działalności od daty ostatniego Zwyczajnego Wal-
nego Zgromadzenia; 

3, Sprawa poczynienia zmian w statucie Towarzystwa; 
4. Wybór władz Towarzystwa (Zarządu i Rady Nadzctrczej); 
5. Wolne wnioski. 
Zebranie odbędzie się w lokalu Związku Zawodowego Pracowników Miejskich 

(ul. Zielona Nr. 66) punktualnie o godz .. 19 min 30. 
ZARZĄD. 

'OGLOSZENIE_ 
Na walnem Zgromadzeniu b. ~złonków Banku Spółdzielczego 

przy II Stowarzyszeniu Właścicieli Nieruchomości m. Łodzi, odbytem 
w dniu ~ marca 1928 r., uchwalono m. in. co następuje; 

Zważywszy, że Bank Spółdzielczy przy II Siowarzy
szeniu Właścicieli Nieruchomości m. Łodzi, Sp. z o. O., 

od przeszło czterech lat, mianowicie od dn. 1'1 lutego 
1924 r. jest nie czynny, uchwalono jednogłośnie, .w myśl 
art. 75 ustawy o spółdzielniach, wspomnianą spółdziel
nię rozwiązać i o rozwiązaniu ogłosić trz~ krotnie 
w "Dzienniku Zarządu m. Łodzi". 
Wohecpowyższego, słosownie do art. 76 Ustawy o spół~iel .. 

niach, wzywa się wszy~tkich wiE!rzycieli, aby w przeciągu tygodriia od 
dnia ukazania, s'ię ostatniego ogłoszenia zgłosili swoje roszczenia' do 
Komisji Likwidacyjnej, mającej swoją siedzibę w lokalu Centralnego 

, Stowarzyszenia Właści,cieli Nieruchomości m. Łodzi, ul. Piotrkowska 46. 

Zarząd. 

Redaktor: Bolesław Dudziński. Wydawnictwo Zarządu DL Łodzi. 

Drukarnia Pa~twowa w Łodzi, Piotrkowska 85. 
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